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یادداشت

در روزهای گذشته ریزگردها از عراق و سوریه و بیابان های شمالی 
عربستان وارد ایران شدند که نتیجه خشکسالی در عراق وسوریه 
است. این نه بحرانی ملی، بلکه معضلی منطقه ای است و چاره آن در 
گرو سیاست های میان مدت و بلندمدت در چارچوب همکاری های 
فرامرزی است. ترکیه در چهار دهه گذشته از فرصت غفلت ایران و 
عراق در جنگ هشت ساله استفاده کرد و با اجرای پروژه های عظیم 
آبی به مهار و مدیریت منابع رودخانه های مشترک پرداخت. متعاقب 
آن تبدیل دولت های عراق و سوریه به دولت های ضعیف ، فرصتی 
طلایی در اختیار آنکارا گذاشت تا با فراغ بال بیشتر حقابه این دو 
کشور را تصرف و محیط زیست آن ها را به شیوه ای جبران ناپذیر 
دگرگون کند. دیپلماسی آب ترکیه با استفاده از فرصت بی دولتی 
در عراق و سوریه، به عنوان بازوی اصلی سیاست خارجی تهاجمی 
و توسعه طلبانه آن عمل کرده است. جنگل زدایی و بیابان سازی 
در جغرافیای کردستان به بهانه مقابله با چریک های کرد و غارت 
نفت و گاز و ثروت های زیرزمینی اقلیم کردستان طی قراردادهایی 
نامکشوف که غیر از بخشی از رهبری حزب دموکرات کردستان 
کسی کوچک ترین آگاهی از مفاد آن ها ندارد، بخش دیگری از 
دستور کار ترکیه در این زمینه است. ترکیه به عنوان قدرت نظامی 
و اقتصادی منطقه، نه تنها پایبند حفاظت همسنگ از اقلیم و آب 
و هوای منطقه نیست، بلکه با کاربرد سیاست و یکجانبه گرایی، با 
نادیده گرفتن منافع سایرین، امنیت و معیشت میلیون ها نفر و 
نسل های آتی را به خطر انداخته است. سپهر سیاسی خاورمیانه 
مانند آسمان آن تاریک و غبارآلود است و توسعه ملی و همکاری های 
منطقه ای، حلقه های مفقوده ای هستند که قربانی تنش های سیاسی 
ویرانگر و فعال شدن مخرب گسل های قومی و مذهبی شده اند. در 
دهه های هشتاد و نود هم که دولت های عراق و سوریه، عملا دیگر 
وجود نداشتند، ایران به تقویت نفوذ امنیتی و سیاسی خود در آنها 
پرداخت در حالی که ترکیه دستور کاری امپریالیستی اتخاذ کرد و از 
سوی دیگر با اشغال سرزمین و منابع طبیعی و ثروت های زیرزمینی 
آنها را می برد و از طرف دیگر محصولات تولید شده را به بازارهای 
آنها می فرستاد. روشن است که بدون اقتصاد محور شدن رویه های 
سیاسی و امنیتی موجود در منطقه و اتخاذ یک روند همکاری 
معطوف به نفع همگانی، امکان حل معضل موضوع وجود ندارد. 
باید توجه داشت که در اسفند 66 هنگامی که اسکادهای عراقی 
به آسمان تهران رسیدند، منطق استراتژیک ایران متاثر و ضرورت 
خاتمه جنگ بی حاصل جدی تر در دستور کار قرار گرفت. رسیدن 
گرد و غبار بیابان های عراق و عربستان به آسمان تهران می تواند به 
شیوه ای مشابه الهام بخش باشد. مشخصا اقتصاد از سیاست مهم تر 
است، آب ارزش بیشتری از  نفت دارد، امنیت بدون ثبات اقتصادی و 
حفظ  اقلیم فاقد معناست و همه این ها بدون یک استراتژی توسعه 
ملی ملازم با همکاری منطقه ای ممکن نیست. سرانجام اینکه هر 
دستاورد سیاسی در رقابت منطقه ای بدون عقب راندن اقتصادی 

ترکیه، چندان معتبر نخواهد بود. 

سیاست جدید ترکیه خطری برای منطقه

 همسر آیت ا... العظمی 
جوادی آملی درگذشت

حضرت آیت ا... جوادی آملی به خاطر درگذشت 
همسرشان عزادار شدند. حاجیه خانم بانو سکینه 
روحی، همسر حضرت آیت ا... جوادی آملی از مراجع 
تقلید، عصر دیروز دارفانی را وداع گفت و بیت ایشان 

عزادار شد. 

 درخواست بلینکن از ایران 
برای آزادی شهروند دو تابعیتی 
وزیر امورخارجه آمریکا با طرح ادعاهایی ضد 
ایرانی در اظهاراتی مداخله جویانه خواستار آزادی 
یک شهروند دوتابعیتی ایرانی - آمریکایی شد. 
آنتونی بلینکن در پیامی در حساب کاربری خود در 
توئیتر ادعاهایی را درباره بازداشت افراد دوتابعیتی 
در ایران مطرح کرد و مدعی شد که با آنها همچون 
گروگان های سیاسی برخورد می شود. بلینکن در 
ادامه از ایران خواست تا عماد شرقی شهروند ایرانی 
- آمریکایی را هرچه زودتر آزاد کند. بنابر گزارش 
شبکه صدای آمریکا، رابرت مالی، نماینده ویژه دولت 
آمریکا در امور ایران نیز روز شنبه با تکرار این ادعاها 
گفت که عماد شرقی، دقیقا چهار سال پیش در 
چنین روزی دستگیر شد. مالی مدعی شد: او از همه 
اتهامات تبرئه شد اما بعد به صورت غیابی محاکمه 
و سپس دستگیر شد و از آن زمان بیش از ۵۰۰ روز 
را در زندان گذرانده است. عماد شرقی که به عنوان 
مدیر ارشد شرکت سرآوا مشغول فعالیت بود، اولین 
بار در سال ۱۳۹۷ بازداشت و سپس با قرار وثیقه آزاد 
شد. وی دو سال بعد در دادگاهی که گفته می شود به 
صورت غیابی برگزار شده است به جرم جاسوسی به 
۱۰ سال حبس محکوم شد. عماد شرقی هنگامی که 
قصد داشت از مرز ایران با کردستان عراق به صورت 

غیرقانونی خارج شود، بازداشت شد. 

 گزارش تخلفات دولت قبل 
به دادسرا ارجاع شد

دادستان دیوان محاسبات کل کشور از هزار 
و ۸۱6 فقره گزارش تخلف در بخش های فنی و 
حسابرسی دیوان، گزارش مردمی و مراجع رسمی 
با توجه به تفریغ بودجه سال ۱۳۹۹ خبر داد و گفت: 
این تخلفات برای رسیدگی به شعب دادسرا ارجاع 
شده است. علی کامیار با اشاره به عملکرد دادسرای 
دیوان، مهم ترین عامل رشد رسیدگی ها را در 
اولویت بندی پرونده های مهم و نظارت مستمر بر 
کار شعب دادسراها دانست و گفت: اولویت بندی ها 
و نظارت های مستمر موجب کاهش زمان رسیدگی 
به پرونده ها و پرهیز از اطاله رسیدگی ها در دیوان 
شد. وی ادامه داد: در بخش اجرای احکام دادسرا 
نیز، تعداد ۳۲۵ پرونده تعیین تکلیف شده و آراء 
قطعی آنها شامل مجازات های اداری و جبران ضرر 
و زیان و یا انجام تکالیف مقرر مسئولان اجرایی 

شده است. 

 حذف محسن رضایی 
و صولت مرتضوی از کمیسیون 

اقتصادی دولت
معاون اول رئیس جمهور مصوبه مربوط به حذف 
معاونان اجرایی و اقتصادی رئیس جمهور از ترکیب 
کمیسیون اقتصاد دولت را ابلاغ کرد. هیأت وزیران 
در جلسه هفتم فروردین ماه امسال، به استناد 
۱۳۸( قانون اساسی جمهوری اسلامی  اصل )
ایران مصوب کرد »معاونان اجرایی و اقتصادی 
رئیس جمهور از ترکیب کمیسیون اقتصاد دولت 
موضوع بند )۱( ماده )6( اصلاحی آیین نامه داخلی 
هیأت دولت حذف شوند.« این مصوبه یکشنبه 
)چهارم اردیبهشت( از سوی »محمد مخبر« معاون 

اول رئیس جمهور ابلاغ و اجرایی شد. 

 مذاکرات ایران و عربستان 
در بغداد مثبت بود

وزیر امورخارجه عراق در مصاحبه ای تایید 
کرد مذاکرات جاری در بغداد میان ایران و 
عربستان مثبت ارزیابی شده است.  فواد حسین در 
مصاحبه ای تایید کرد طرف های ایرانی و عربستانی 
دور پنجم مذاکرات در بغداد را به روندی مثبت 
پشت سر گذاشتند. وزیر امور خارجه عراق در این 
خصوص گفت: پس از دور پنجم که در فضایی 
مثبت برگزار شد. بغداد، میزبان دور جدیدی از 
مذاکرات پس از پایان دور پنجم بین تهران و ریاض 
خواهد بود. شایان ذکر است یک منبع عراقی دیروز 
)یکشنبه( در گفت وگو با شبکه راشاتودی، اعلام 
کرد که در مذاکرات ایران و عربستان، مصطفی 
الکاظمی نخست وزیر عراق، مشاور امنیت ملی 
ایران و مدیر اطلاعات عربستان نیز حضور داشتند 
و دو طرف درباره پایان مذاکرات امنیتی و شروع 

مذاکرات دیپلماتیک به توافق رسیدند. 

خبـــر

 صلاح الدین خدیو
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

دیدگـــاه
لزوم تفسیر درست اطلاعات 

ادامه از صفحه یک / هر دولتی بر سر کار بیایـــد 
نمی تواند به این امر توجه نکند. به نظر می رسد مشکل 
دولت فعلی درک علمی متناسب با واقعیت های موجود 
اقتصادی است. از سوی دیگر دولت سیزدهم می خواهد 
به اتکای نیروهای تازه  واردش که تجربه عمیق در این 
عرصه ندارند، مشکلات را حل کند. نکته بعدی این است 
که دولت به رغم اینکه ادعا می کرد می خواهد نسبت 
به بخش کارشناسی کشور یک نگاه ملی داشته باشد 
اما در عمل هنوز این اتفاق نیفتاد است. در مجموع 
به نظر می رسد دولت انگیزه زیادی برای حل مسائل 
اقتصادی دارد. دولت قصد دارد به این امر اهتمام کند و 
به شکاف های اجتماعی و اقتصادی توجه دارد اما حل این 
شکاف های اجتماعی و اقتصادی نیازمند ظرفیت های 
بسیار مهم در عرصه کارشناسی، وحدت استراتژی ها، 
 اولویت بندی های روشن و بهره گیری از صاحب نظران 

مجرب است.

معاون پارلمانی رئیسی : 

بحث تغییر هیچ یک از وزرا مطرح نیست
  مسئول اجرایی نمی تواند معطل اتفاق نظر نمایندگان شود

آرمان ملی: در حالی که فشار بر کابینه هر روز 
به واسطه عملکرد برخی مدیران و وزرا افزایش پیدا 
می کند روز گذشته معاون پارلمانی رئیسی گفت: حامیان 
دولت و افراد دلسوز بارها بحث کندی انتصابات در دولت 
را مطرح کرده اند و رئیس جمهور هم تاکید دارد نیروهای 
توانمند، مردمی، فسادستیز و ساده زیست جایگزین 
بانیان وضع موجود شوند. سیدمحمد حسینی گفت: به 
هر حال تلاش گروهی بر این است که دولت را ناکارآمد 
جلوه دهند لذا اسامی متعددی را مطرح می کنند و گاهی 
سخاوتمندانه! لیست خود را تا ۱۰ تغییر در دولت افزایش 
می دهند که اصل تغییر، مسلم تلقی شود یا استیضاح و 
عزل وزرا توسط نمایندگان مجلس را مطرح می کنند در 
حالیکه تاکنون هیچ استیضاحی، توسط هیات رئیسه 
مجلس اعلام وصول نشده است، و دولتمردان بی وقفه 
مشغول تلاش برای بهبود اوضاع هستند و به این حدس 
و گمان ها و خبر سازی ها توجه نمی کنند. وی افزود: 
البته همان گونه که رئیس جمهور اشاره کردند این 
القائات و برخی هجمه ها بعضا می تواند در روحیه مدیران 
اثر منفی داشته باشد و در جامعه و دستگاه ها تردید 
ایجاد کند که این پیامد به زیان کشور است، بنده هم 
در گذشته و حال با این فضاسازی ها آشنا هستم در هر 
مسئولیتی که بوده ام تمام توان خود و مجموعه را به کار 
گرفته ام تا به بهترین وجه وظایفم را انجام دهم و خود 
را سرگرم حاشیه ها نکنم چون فرصت خدمت به سرعت 
سپری می شود و مدیری که اولویت های کاری را نادیده 
بگیرد مغبون خواهد شد. وی معتقد است : به هرحال اگر 
بخواهیم به این شایعات بپردازیم کار و وظیفه اصلی بر 
زمین خواهد ماند، مثلا اخیرا در فضای مجازی خواستند 
روابط معاونت پارلمانی رئیس جمهور با مجلس را منفی 
جلوه دهند در حالیکه با حضور مداوم بنده در مجلس و 

ارتباط صمیمی با نمایندگان، تعامل بسیار خوبی برقرار 
است و نمایندگان نظرات و خواسته های خود را که 
مطالبات مردم هست، منعکس و بنده و همکارانم پیگیر 
گره گشایی از گرفتاری ها هستیم. حسینی خاطر نشان 
کرد: آغاز به کارم مصادف شد با بررسی رای اعتماد به 
وزرا در مجلس که تلاش گسترده ای صورت گرفت 
تا برنامه وزرا سابقه، تخصص و توانمندی های آنان 
تبیین شود و به ابهامات و ایرادات پاسخ داده شود که 
در پایان یک هفته تلاش، کابینه با بیش ترین آرا در 
مقایسه با دولت های قبل و با پشتوانه قوی کار خود را 
شروع کرد و غالب وزرا موفق به کسب بیش از ۲۰۰ رای 
شدند، فقط آراء یک وزیر به حدنصاب نرسید که آن هم 
از قبل قابل پیش بینی بود اقدام دیگری که نشانگر تعامل 
بسیار خوب دولت با مجلس است حضور وزرا و معاونان 
رئیس جمهور در مجلس برای ملاقات با نمایندگان 
است که با هماهنگی رئیس محترم مجلس دوشنبه ها 
این فرصت برای نمایندگان فراهم شد، البته دیدار در 

وزارتخانه ها هم برقرار بود. 
داد:  توضیح  استانی  سفرهای  درباره  حسینی 
در سفرهای استانی رئیس جمهور نیز قبل از سفر 
هماهنگ می کنیم که نمایندگان استان با معاون 
اجرایی رئیس جمهور دیدار و نظرات خود را توضیح 
دهند و در هنگام سفر هم نمایندگان در شهرستان ها 
با وزرا همراه هستند و در شورای اداری مرکز استان 
حضور دارند و چند نفر از آنان مباحث عمده استان را 
در حضور رئیس جمهور مطرح می کنند، یعنی همواره 
برای شنیدن مطالبات، کمبودها،  گوش شنوایی 
نقدها و راهکارها وجود دارد. در ۸ ماه گذشته دولت 
از پیشنهادها و نظرات نمایندگان استقبال کرده اما 
بعضا درخواست هایی مطرح می شود که محدودیت ها، 

تنگناها واقعیت های میدانی مانع اجرا است. یا مثلًا در 
یک حوزه انتخابیه که دو یا چند نماینده دارد چه بسا 
نماینده ای مخالف یک تصمیم و دیگری موافق است، 
در چنین شرایطی مسئول اجرایی نمی تواند منتظر 
و معطل اتفاق نظر نمایندگان بشود که غالبا هم به 
نظر واحد نمی رسند، بنابر این نباید توقع داشت آنچه 
مد نظر یکایک عزیزان است اتفاق بیفتد چون در آن 
صورت بسیاری از کارها قفل می شود و این به زیان 
کشور، مردم و نمایندگان است. در مواردی برخی از 
نمایندگان درخواست هایی برای حوزه انتخابیه دارند 
که عملیاتی ساختن آنها به دلیل مشکلات بودجه ای 
و کمبود اعتبارات، میسر نیست. وی با بیان اینکه گلایه 
از کندی انتصابات توسط حامیان دولت و افراد دلسوز 
بارها مطرح شده است و رئیس جمهور هم تاکید دارند 
که نیروهای توانمند، مردمی، فساد ستیز و ساده زیست 
جایگزین بانیان وضع موجود شوند که امیدواریم وزرا و 
استانداران کار ناتمام خود را به پایان برسانند تا مدیران 
کشور منسجم، همدل و هم افزا در خدمت جامعه باشند و 
تصمیمات اساسی و تحول آفرین دولت با همکاری تمامی 
مدیران و کارکنان دستگاه های اجرایی عملیاتی شود و 
شرایط کشور به نفع مردم بهبود یابد. وزرا با تمام توان 
مشغول انجام وظایف هستند و تاکنون در دولت بحثی 
در خصوص تغییرات مطرح نشده است. البته ارزیابی 
عملکرد انجام می شود تا ضعف ها برطرف شود. در مورد 
استیضاح هم در رسانه ها و فضای مجازی از ماه های 
شروع به کار دولت بارها مصادیقی مطرح شده ولی 
تاکنون هیچ استیضاحی رسما اعلام وصول نشده است 
و روال طبیعی این است که اگر وزیری با کارت زردهای 
متعدد مواجه شد آن موقع در باره انجام استیضاح یا عدم 
آن بحث و بررسی شود که هنوز این روند طی نشده است. 

سـرمقالـــه

احیای برجام در هاله ای از ابهام قرار دارد چرا که عده ای معتقدند 
با شرایط فعلی و رویکرد آمریکایی ها و تعلیق مذاکرات شاید نتوان 
چندان امیدی به احیای توافق هسته ای داشت. البته این موضوع نیز 
قابل توجه است که امروز قدرت اجرایی در کشور در اختیار جریانی 
است که از ابتدا چندان موافقتی با برجام نداشتند و شاید مطلوبشان 
این بود که اساسا برجامی در کار نباشد. هر چند برخی از تندروها 
به این مساله معتقدند هستند و اکنون نیز که مذاکرات وین متوقف 
شده آنها فکر می کنند که موفق شده و به هدف خود رسیده اند. البته 
نمی توان گفت که همه چیز تمام شده است چرا که هنوز فرصت 
برای بازگشت طرفین به میز مذاکره در وین باقی است و به اذعان 
همه طرفین می توان با رفع برخی اختلافات نسبت به دست یافتن 
به توافق خوش بین بود. از طرفی باید اذعان داشت درست است که 
همه تقصیرات به گردن آمریکا و شاید دیگر طرف ها باشد. منتها آنها 
نیز از زوایه دید خود به مسائل می نگرد و اساسا به بهانه مسائل منطقه 
و حضور ایران و از این جهت بوده که همواره به هر دلیلی ایران را 
مورد تحریم قرار داده اند و حتی بعضا در مذاکره نیز از این مسائل یاد 
می کنند. لذا خواسته گروه مخالف برجام در آمریکا نیز دقیقا بحث 
مسائل منطقه ای و حوزه نفوذ ایران است. اما به نظر می رسد که این 
مساله نیز باعث نشود که مذاکرات احیای برجام به بن بست برسد 
چون هر دو طرف در عین حالی که بر مواضع خود محکم ایستادگی 
می کنند اما همواره بر دسترس بودن توافق نیز اشاره دارند. پس 
می توان امیدوار بود که مذاکرات ادامه دار باشد. از سوی دیگر اینکه 
گفته می شود آمریکایی ها به توافق و احیای برجام نیاز دارند چندان 
بیراه نیست اما باید به این مساله هم توجه کرد که آمریکایی ها به 
مسائل از دیدگاه منطق خود می نگردند و از زاویه دید خود مسائل 
مختلف را به تحلیل و بررسی می نشینند که مساله مذاکرات برجام 
و احیای برجام نیز از این رویه خارج و مستثنی نیست. فلذا منطق 
آنها با منطق ایران تفاوت دارد؛ آنها فکر می کنند حال که آمریکا و 
غرب مایل هستند روسیه را از بازار انرژی جهانی دور کنند وایران را 
به عنوان جایگزین مناسبی می بینند که ابر قدرتش هم نمی پندارند 
و شاید بشود به نوعی با ایران وارد تعاملی شد که به در آمد و رفاه 
ایرانیان بینجامد. هر چند که آمریکایی ها می توانند از نفت کشورهای 
عربی به خصوص عراق که اکنون توسعه بسیار زیادی یافته و در 
غیاب ایران در تعاملات با غرب بیش ترین سود را می برد اما آنها 
مایل نیستند که حتی در انحصار بازار عربی قرار بگیرند و خواهان 
تنوع بازار هستند. پس فکر می کنند که ممکن است ایران از این امر 
استقبال  کند. هر چند که در حالت عادی این پیشنهاد می تواند برای 
ایران بسیار خوب باشد اما از طرف دیگر باید دید آمریکایی هایی که 
اینگونه به تعامل با ایران فکر می کنند در مقابل چه خواسته هایی از 
ایران دارند. اینجاست که اگر خواسته های آمریکا مورد بررسی قرار 
گیرد خواهیم دید که پیشنهادهای تعاملی آمریکا چندان نیز برای 
ایران جالب توجه نیست. به هر جهت امید می رود که احیای برجام 
و رسیدن به توافق کاملا مسالمت آمیز و در جهت مثبت پیش برود. 

احیای برجام در هاله ای از ابهام

 فریدون مجلسی
کارشناس مسائل بین الملل

مجلس و دولت باید در کنار 
هم مشکلات را حل کنند

افزایش قیمت اینترنت 
واقعاً غیر منطقی است

رئیس مجلس ضمن تأکید بر اینکه 
در مقابل مشکلات نمی توان به مردم 
گفت که این موضوع مربوط به دولت 
بوده و به مجلس ربط ندارد گفت: منهای 
اینکه گفتن چنین صحبتی را وجدان 
ما اجازه نمی دهد در صورت بیان آن 
نیز مردم این سخنان را قبول نخواهند 
کرد، لذا مجلس و دولت در کنار هم باید 
مشکلات را حل کنند چون مردم برای 
حل مشکلاتشان فرقی بین مجلس و 
دولت قائل نیستند. محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست 
خود با معاونت های پارلمانی دولت 
با تأکید بر اینکه هیچ زمانی ضرورت 
هماهنگی میان مجلس و دولت به اندازه 
امروز نبوده است، بیان کرد: امروز جبهه 
انقلاب در شرایطی قرار دارد که محکوم 
به موفقیت است. موفقیتی که انقلاب، 
کشور و مردم به آن نیاز دارند البته بارها 
بر این موضوع تأکید کرده ام که هماهنگی 
میان مجلس و دولت به تنهایی کفایت 
نمی کند یعنی لازم است اما کافی نیست. 
رئیس مجلس با بیان اینکه هماهنگی 

بسیار قابل اهمیت است. 

مجلس  در  تهران  مردم  نماینده 
اظهار کرد: با توجه به غیر منطقی بودن 
اینترنت، در مجلس  افزایش قیمت 
موضوع را پیگیری خواهیم کرد چراکه 
با این افزایش قیمت، مردم متحمل 
فشار می شوند. مصطفی آقامیرسلیم با 
تاکید بر اینکه افزایش قیمت اینترنت 
واقعاً غیر منطقی است، گفت: با توجه به 
اینکه گستره فعالیت فعالان حوزه فضای 
مجازی و همچنین کسب و کارهای 
اینترنتی بسیار وسیع است، چنانچه قرار 
است افزایش قیمتی در بهای اینترنت 
اعمال شود، این افزایش باید کنترلی 
باشد. نماینده مردم تهران در مجلس 
خاطر نشان کرد: با توجه به غیر منطقی 
بودن افزایش قیمت اینترنت، در مجلس 
موضوع را پیگیری خواهیم کرد چراکه با 
این افزایش قیمت، مردم متحمل فشار 
می شوند. رئیس سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی روز دوشنبه ۲۹ 
فروردین از افزایش 6۰ درصدی تعرفه 
اینترنت خانگی خبر داد. این افزایش 
قیمت با واکنش هایی از سوی نمایندگان 
مجلس و همچنین فعالان فضای مجازی 

و کسب و کارهای اینترنتی مواجه شد. 

نقش تعیین کننده بانک ها 
در توسعه اقتصادی 

دادستان کل کشور گفت: بانک ها 
نقشی تعیین کننده در رشد و توسعه 
اقتصاد کشور دارند. حجت الاسلام و 
منتظری  جعفر  محمد  المسلمین 
اظهار کرد: معتقد هستیم باید مسائل 
و مشکلات بانک ها شنیده شود تا آن ها 
هم بتوانند به درستی به وظایف بانکداری 
خود عمل کنند. بانک ها باید یکی از 
بازیگران اصلی در حمایت از تولید باشند 
و در احیای کارخانجات تعطیل و نیمه 
تعطیل سهیم باشند. البته این بدان معنا 
نیست که بانک ها متضرر شوند و بر آن ها 
تکالیف غیرقابل انجام بار شود. دادستان 
کل کشور افزود: در حال حاضر یکی از 
مواردی که جزو اولویت های دستگاه 
قضائی است حمایت از تولیدکنندگان و 
فعالان اقتصادی است. اگرچه ما از فعالان 
اقتصادی که در مواجهه با بانک ها دچار 
گرفتاری شده اند حمایت می کنیم، اما 
باید عنوان داشت این حمایت به هیچ 
وجه شامل افرادی که تسهیلاتی گرفته 
و در جای غیر هزینه کرده اند نخواهد 
شد و با قاطعیت با این قبیل افراد برخورد 

خواهیم کرد. 

آرمان ملی: نایب رئیس سابق مجلس گفت: چند سال 
پیش از برخی اعضای شورای عالی امنیت ملی شنیدم که 
در شورای عالی امنیت ملی رأی گیری استمزاجی شد و 
رفع حصر رأی آورد. این اتفاق زمانی افتاد که ما در مجلس 
نهم بودیم. اما اجرا نشد. علی مطهری درباره مذاکرات 
هسته ای هم اظهار داشت: تا آنجا که اطلاع دارم اختلاف 
برسر خارج کردن نام سپاه از فهرست گروه های تروریستی 
است. ایران پافشاری می کند که به نظرم درست هم هست؛ 
چون اگر سپاه از فهرست تروریسم خارج نشود، به دلیل 
اینکه ورود گسترده ای در امور اقتصادی دارد، هر شرکتی 
که ارتباطی با سپاه داشته باشد هم تحریم می شود و در 
نتیجه همه تحریم ها رفع نمی شود، لذا معتقدم باید تلاش 
کنیم این کار انجام شود.در مذاکرات قبلی در گزارشی 
که در اواخر سال ۹۹ آقای ظریف به مجلس داد، مسئله 
رفع تحریم های نهادهای مرتبط با  برخی افراد و نهادها 
حل شده بود و آمریکایی ها قبول کرده بودند که حتی 
نام سپاه را از فهرست تروریست ها خارج کنند. به نظرم 
تأخیر و تعللی که به دلیل تغییر دولت پیش آمد و شروع 
دوباره مذاکرات در دولت جدید سبب شد آمریکایی ها 
تجدیدنظر کنند. وی با بیان اینکه مذاکراتی که اکنون 
در وین انجام می شود ادامه همان مذاکرات برجام است، 
گفت: در دوره اول دولت آقای روحانی که برجام اجرا شد 
و گشایش هایی را در کشور داشتیم. رشد اقتصادی دو 
رقمی و تورم یک رقمی شد و مردم از سال ۹۵ تا ۹۷ به 
طور نسبی شاهد رونق اقتصادی بودند. وقتی روند برجام 
با پدیده ای به نام ترامپ مواجه شد همه چیز تغییر کرد.

تا قبل از ترامپ تحولی در کشور شاهد بودیم و البته در 
بعضی موارد ما هم درست رفتار نکردیم. برجام را قبول 

کردیم و بعد محدودیت گذاشتیم که ورود شرکت های 
آمریکایی ممنوع است. آزمایش موشکی به آن شکل خاص 
آن هم دو سه روز بعد از توافق برجام نیز از جمله رفتارهایی 
بود که پیام منفی برای اجرای برجام داشت. نماینده سابق 
مجلس گفت: معتقدم بالای ۵۰درصد مشکلات کشور 
ناشی از تحریم هاست. بقیه آن به دلیل سوءمدیریت 
است. در این موضوعات ملاک، نظر کارشناسان اقتصادی 
است و نظر ما بیشتر از روی شواهد و قرائن است. مرکز 
پژوهش های مجلس در زمینه تأثیر تحریم ها بر اقتصاد 
کشور گزارش کاملی داده. اما معتقدم این یک مسئله  
عقلی است و نیاز به درصدگیری ندارد. وقتی مبادلات 
بانکی  تعطیل شود و نتوان با بانک های دنیا رابطه مستقیم 
و راحت داشت و پول را وارد کشور یا خارج کرد، روشن 
است که تحریم، اقتصاد کشور را فشل می کند. اینها شعار 
است که بگوییم کاری به تحریم ها نداریم و همه را دور 
می زنیم. این دور زدن به چه قیمتی است؟ به قیمت رفتن 
پول از جیب مردم و واردات با قیمت چند برابر. البته مسئله 
برای مردم روشن است و می دانند کشوری که تحریم است 

مشکل اقتصادی دارد.
 تلاش روحانی برای رفع حصر 

مطهری گفت: این گونه نیست که آقای روحانی هیچ 
تلاشی برای رفع حصر نکرده باشد. من چند سال پیش 
از برخی اعضای شورای عالی امنیت ملی شنیدم که در 
شورای عالی امنیت ملی رأی گیری استمزاجی شد و رفع 
حصر رأی آورد. این اتفاق زمانی افتاد که ما در مجلس 
نهم بودیم. وی اظهار داشت: مسئله بنزین که مربوط به 
دولت بود. البته لاریجانی نباید مانع استیضاح وزیر کشور 
می شد. معتقد بودیم در مسئله بنزین مجلس نباید ساکت 

باشد. استیضاح وزیر کشور را مطرح کردیم، ولی رئیس 
مجلس نگذاشت. در مسئله بنزین آقای رحمانی فضلی 
مسئول پیاده کردن طرح بود که بسیار بد عمل کرد. 
مصلحت اندیشی آقای لاریجانی بسیار کمتر از کاندیداهای 
دیگر بود. اعتراض من به رد صلاحیت او حمایت از مظلوم 
بود. البته در رد صلاحیت ها درباره بقیه هم اعتراض داشتم 
و تنها آقای لاریجانی نبود. خودم، آقای پزشکیان و آقای 
لاریجانی. گفتم به چه دلیلی اینها را رد صلاحیت می کنید. 
مطهری معتقد است؛ اختصاص پارکی به بانوان بسیار کار 
خوبی است که از زمان آقای قالیباف شروع شد و به خودش 
هم گفتم که کار درستی بوده. وقتی ما بانوان را ملزم به 
حجاب می کنیم، باید فضای آزادی را هم برای آنها ایجاد 
کنیم. خانمی که چادری است و آفتاب درستی نمی بیند، 
باید جایی داشته باشد که بتواند در آن آفتاب بگیرد یا 
بدود و ورزش کند. در اروپا این مکان ها مختلط است. اما 
ما که مسئله حجاب را داریم در مقابل باید ابزار رفاه شان 
را هم فراهم کنیم. باید پارک های ویژه بانوان را گسترش 
دهیم. مثلًا اگر در تهران صد پارک داریم، ۱۰ تای آن ویژه 
بانوان باشد وی در عین حال گفت: معتقدم اساساً در ایران 
بدحجابی از یک حدی فراتر نمی رود؛ چون شرایط فرهنگی 
جامعه این اجازه را نمی دهد. اینکه در طول روز یک نفر را 
ببینیم که روسری خود را انداخته نشان بی حجابی جامعه 
نیست و بیش از این هم نخواهد شد. زنان و جامعه ما ذاتاً 
عفیفه هستند و مایل به بدحجابی بیش از این نیستند. 
بنابراین نباید خیلی به این مسائل اهمیت بدهیم، باید از 
کنار این افراد عبور کنیم و موضوع را بزرگ نکنیم چون 
بزرگ کردن آن خواست آنهاست. قانون حجاب باید در 
سطح جامعه باشد و در مجموع هم مردم رعایت می کنند.

علی مطهری:لاریجانی نباید مانع استیضاح وزیر کشور می شد

پافشاری بر سر خروج سپاه از لیست گروه های تروریستی درست است
 اختصاص پارک به بانوان بسیار کار خوبی است

آرمان ملی: رئیس جمهور در جلسه شورای اداری 
شهرستان های شهریار و قدس بیان کرد: تلاش برای رفع 
مشکلات و دغدغه های مردم جزو سیره و سلوک امام 
علی)ع( بوده است و امیدواریم این سفر که در روز تعطیل 
و شهادت مولی الموحدین علی)ع( انجام می شود، 
منشأ تصمیمات خوبی برای گره گشایی از مشکلات 
مردم این منطقه باشد. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
گفت: در جریان این سفر مواردی از مشکلات مردم 
شهرستان های غرب استان تهران مطرح شد که تبعات 
این مشکلات ایجاب می کند اقدامات سریع برای برطرف 
کردن آنها انجام شود. وی با اشاره به مهاجرپذیر بودن 
شهرستان های غرب استان تهران، گفت: ضرورت دارد 
طرحی درباره نحوه مهاجرت و اسکان در شهرستان  های 
غرب استان تهران تدوین شود تا مهاجرت همراه با 
ضابطه و مقررات باشد. رئیس جمهور ایجاد فرمانداری 
ویژه را از ضرورت های این منطقه دانست و گفت: این 
موضوع در دستور کار دولت قرار دارد و پس از بررسی 
کارشناسی می تواند در جلسه هیأت دولت مطرح 
شود، آنچنان که طرح استان شدن غرب و شرق استان 
تهران موضوعی قابل بررسی است. آیت ا... رئیسی با 
اشاره به مشکل تامین ودیعه مسکن برای خانواده های 
دهک های پایین جامعه، گفت: این موضوع در دولت 
بررسی شده و اوایل هفته آینده درباره آن تصمیم گیری 
می شود. رئیس جمهور در ادامه به نیاز مناطق غربی 
استان تهران به مترو و حمل و نقل شهری اشاره کرد 
و ابراز داشت: شرکت مشترک شهرداری ها می تواند 
در این خصوص فعال شود و بی تردید دولت نیز از آن 
حمایت خواهد کرد. دکتر رئیسی بر ضرورت تکمیل 
طرح های نیمه تمام تأکید کرد و گفت: در راستای 
تصمیم دولت برای کلنگ نزدن طرح های جدید، در 
این سفر نیز مقرر شد مشکلات مجموعه بزرگ لبنیاتی 
و همچنین مجموعه پرورش قارچ در این منطقه برطرف 
شود تا به بهره برداری برسند. رئیس جمهور با اشاره به 

بازدید از مرکز بازپروری اخوان، اظهار داشت: معتاد 
متجاهر مزاحم مردم است و ناامنی ایجاد می کند، لذا 
باید آنها را جمع آوری و شخصیت روحی و روانی آنها 
را بازسازی کرد و مرکز اخوان مجموعه خوبی است که 
می تواند در ارتقای امنیت و سالم سازی فضای جامعه 
بسیار مفید باشد. رئیس دولت سیزدهم همچنین 
درباره واقع شدن واحدهای مسکونی محمدآباد شهر 
قدس در حریم رودخانه، اظهار داشت: تعیین حریم 
برای رودخانه و دریا یک موضوع کارشناسی و قانونی 
است و لازم است مشکل مردم محمدآباد پیگیری شود 
تا تکلیف مردم مشخص گردد. رئیس جمهور تأکید کرد: 
باید کارگروهی در این زمینه تشکیل شود تا این مشکل 
را در سطح شهرستان و نیز در سطح کشور بررسی 
کند و با تصمیم گیری مناسب، دغدغه و نگرانی مردم 
را برطرف نماید. دکتر رئیسی همچنین به موضوع 
جمعیت و تاکید دولت برای توزیع امکانات براساس آن 
اشاره کرد و افزود: سرشماری پیش تر هر پنج سال یکبار 
انجام می شد، اما آن را به ۱۰ سال یکبار افزایش دادند 
که به نظر می  رسد سرشماری پنج سال یکبار منطقی تر 
است، لذا ضرورت دارد ابعاد مختلف این موضوع در 
جلسات کارشناسی بررسی و تصمیم گیری شود. آیت ا... 
رئیسی گره گشایی از مشکلات مردم را وظیفه همه 
مسئولان دانست و تصریح کرد: تأکید می کنم سفرهای 
استانی بدون تشریفات بوده و صرفاً جنبه کاری داشته 
باشد و در آن برای رفع مشکلات مردم چاره اندیشی 
شود. رئیس جمهور همچنین در جمع صمیمی مردم 
در مسجد امیرالمومنین کهنز شهریار با اشاره به 
برنامه های سفر به شهرستان های غرب استان تهران، 
اظهار داشت: در جلسه شورای اداری، مشکلات مختلف 
این شهرستان ها و دغدغه های مردم مورد بررسی و 
تصمیم گیری قرار گرفت. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
گفت: در این جلسه مقرر شد ارتقای وضعیت فرمانداری 
شهرستان شهریار به فرمانداری ویژه که از جمله 

مطالبات مردم این شهرستان است، پس از بررسی های 
کارشناسی در جلسه هیأت دولت مطرح شود. وی 
افزود: در جلسه شورای اداری همچنین موضوعات 
حمل و نقل، مترو و آب شرب این مناطق مورد بررسی 
قرار گرفت و دولت این مسائل را با جدیت پیگیری 
خواهد کرد. رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت استفاده از 
ظرفیت جوانان در عرصه های مختلف، ابراز کرد: جوانان 
همواره کارآمدی و توانمندی های خود را در بخش های 
مختلف نشان داده اند. در دولت معتقد به میدان دادن به 
جوانان مؤمن و انقلاب هستیم و باور داریم موفقیت همه 
قوا در گرو حضور مردم و جوانان است. آیت ا... رئیسی 
عنوان کرد: مردمی بودن دولت به این است که مردم در 
صحنه های مختلف احساس مسئولیت کنند و دولت نیز 
زمینه حضور و مشارکت آنان را در همه عرصه ها فراهم 
کند. رئیس جمهور مسجد را پایگاه حضور و مشارکت 
سیاسی، اجتماعی و اقتصادی مردم دانست و عنوان 
کرد: مساجدی که نسبت به تقویت حضور مردم فعال 
هستند، پشتوانه ارزشمندی برای انقلاب و نظام بوده 
و در پیشبرد برنامه های دولت نیز نقش مهمی دارند. 
دکتر رئیسی خاطر نشان کرد: موضوعات فرهنگی از 
دغدغه های جدی مردم است و مساجد می توانند در 
این عرصه نیز به خوبی نقش آفرینی کنند. وی خطاب 
به جوانان گفت: مسجد سنگر است و جوانان عزیز این 
سنگر را رها نکنند. امروز بسیاری از مسائل سیاسی، 
اجتماعی و اقتصادی جامعه با حضور فعال جوانان و 
مردم در مساجد قابل حل و فصل است. رئیس هیأت 
دولت تأکید کرد: امروز راهبرد نظام جمهوری اسلامی 
ایران ایجاد امید در بین مردم و راهبرد دشمن ایجاد 
یأس و ناامیدی است. لذا هرکس با سخن و اقدام خود 
موجب تقویت امید در بین مردم شود در مسیر راهبرد 
نظام حرکت می کند و هر کسی که موجب یأس و 
ناامیدی در جامعه شود، بخواهد یا نخواهد در راستای 

راهبرد دشمنان گام برمی دارد.

رئیس جمهور: 

گره گشایی از مشکلات مردم وظیفه مسئولان است 
   با فرهنگ »ما می توانیم« شهید سلیمانی به دنبال رفع مشکلات مردم هستیم


